

ANNUAL REPORT 2006-2007

A review of our goals for this year indicate that the Pierrefonds **le goût de lire / born to read** project is growing and thriving.

Goals for 2006-2007

- **Enrich the A Ma Baie clinic project**

While the Clinic Committee continue to staff the **le goût de lire / born to read** table at the CLSC's monthly well-baby clinic, distributing a total of 73 book bags and talking with parents about the importance of their reading to their children, working with the older siblings and allowing them to choose a book to take home has taken on more importance this year. A total of 201 sibling books were distributed. Not only are we providing better-quality books, but the children often run over to us to have us read them a story before they choose their take-home book. This enables us to demonstrate to parents various techniques for using the books with their offspring. The Clinic Committee also produced a newly- illustrated literacy booklet for use with the parents.

- **Work with Cloverdale Multi-Ressources staff to meet the needs of the community**

The Visiting Mothers' distribution of a board book from our project continues. As well, our volunteers helped staff with two library visits, one by public transport and one for the children and their parents on buses which we provided. A workshop was given to the parents and each parent left with a book. We also provided the staff with three 30-book sets of books to be given out by the teachers to the 3, 4, and 5-year-olds in June.

- **Establish an extension into the Pierrefonds Community Project**

After several meetings last year with organizers of the PCP, **le goût de lire / born to read** finally got underway in St. Barnabas Anglican Church. There are two aspects to the program: monthly community luncheons, and a visiting mom's program.

Monthly Community Luncheons: These occur once a month and community members are invited to lunch for a nominal fee. People of all ages attend. Our interest is in the families with children. Many of these children also attend the PCP pre-school in the morning. After lunch, we offer a story time after which the children are invited to get their parents and choose a book to take home. From September to April, a total of 92 books were given away. Four book bags were also given out to parents of young babies.

Visiting Mom's Program: The plan was to have the visiting mom take a book and information to the family with the newborn, which would then be followed up with the book bag. Unfortunately, this did not work out quite as planned, so only a few books

were given out this year.

- **Foster development with the Lachine CLSC**

The Duff Court Drop-in Centre underwent some changes over the year, including a move to newly-renovated quarters, which meant that our contact was minimal. Communication was maintained with the director and her assistant. A few workshops were attended and three bags of books were given out.

- **Continue to lobby for community and government support**

Our visibility in the community is growing. We have participated in the Pierrefonds Table de Concertation. Local politicians have been made aware of our project and its relativity to certain governmental objectives.

- **Recruit and train new volunteers**

A training workshop for new volunteers took place in early autumn. We now have a French-speaking volunteer for the A Ma Baie Clinic and three new volunteers for the Pierrefonds Community Project, who have all fitted in exceptionally well and enrich the programs. The Steering Committee recruited a very knowledgeable volunteer who presently works in the field of Early Childhood Education.

- **Establish a le goût de lire / born to read website**

The website has been up and running for several months and continues to have material added to it.

Fundraising

We organized a successful public fundraiser in the fall, a multimedia presentation based on the children's book "God Bless the Gargoyles". Myrna Guy as reader and Bruce Wheatcroft as organist donated their performances, which allowed us to realize a substantial profit.

We are grateful for the exceptional support that the community has shown us by their generous gifts of materials and monies:

- Pointe Claire Old Timers Hockey Association monetary donation
- Lakeside Heights Baptist Church monetary donation
- Breakwater Resources Ltd. monetary donation
- Pierre Marsan, Deputy for Robert-Baldwin, and Yolande James, Deputy for Nelligan, monetary donations
- St. John Fisher Elementary School generous donations of used books, in very good condition, for siblings
- Letter campaign to individual donors (annual charitable donation drive)

Other Activities

Discussions have been underway for several months with the administration of

the Riverdale Community Learning Centre. With advice from the Montreal Children's Library, plans are now in place to run three terms of *Parent and Child Mother Goose Rhyme Time* in the Riverdale CLC. Each term will last for ten weeks, Fall/Winter/Spring. The program offers training for an animator from the community. The project will be supported and enhanced by two volunteer retired children's librarians.

Contact has been established with Celine Beaudoin with regard to **1, 2, 3, GO!**, a joint venture of the CLSCs and the Ministry of Social Affairs to enhance the development of preschoolers.

Our all-volunteer project continues to thrive because of the enthusiasm of the participants. They are committed to spreading the message that every child is born to read.

Goals for 2007-2008

- Sustain the A Ma Baie clinic project
- Enhance the work with the Cloverdale Multi-Ressources staff
- Enrich the Pierrefonds Community Project
- Continue to foster development with the Lachine CLSC (Duff Court)
- Strengthen our presence at the Table de Concertation Enfance/Famille
- Develop our participation in the Riverdale Community Learning Centre
- Continue to recruit and train new volunteers

RAPPORT ANNUEL 2006-2007

L'examen de nos objectifs de cette année révèle que le projet **le goût de lire / born to read** prend de l'ampleur et demeure florissant.

Objectifs 2006-2007

- **Enrichir le projet de la clinique À Ma Baie**

Tandis que le Comité de la clinique reste présent à la table de **le goût de lire / born to read** à la clinique mensuelle Bébé-santé du CLSC, la distribution de 73 sacs de livres, les appels aux parents sur l'importance de la lecture faite aux enfants, la participation des frères et sœurs qui peuvent choisir un livre et l'emporter, tout cela a pris de plus en plus d'importance. Nous avons distribué 201 livres pour frères et sœurs. Non seulement nous pouvons maintenant fournir des livres de meilleure qualité, mais il arrive fréquemment que les enfants viennent nous trouver pour se faire lire une histoire avant de décider du livre qu'ils vont emporter. Nous en profitons pour présenter aux parents quelques techniques pratiques pour la lecture à leurs enfants.

- **Travailler avec le personnel de Multi-Ressources Cloverdale pour répondre aux besoins de la communauté**

Nous continuons la distribution de notre brochure dans le cadre des visites par les mamans. De plus, nos bénévoles ont aidé le personnel lors de deux visites de bibliothèque, l'une par transport en commun, l'autre en autobus fournis par nous pour les enfants et leurs parents. Les parents ont assisté à un atelier et chaque parent est reparti avec un livre. Nous avons aussi remis au personnel 3 ensembles de 30 livres chacun destinés à la distribution par les enseignants en juin aux enfants de 3 à 5 ans.

- **Participer au Projet communautaire Pierrefonds**

Après plusieurs rencontres l'année dernière avec les organisateurs du PCP, **le goût de lire / born to read** a finalement pris son essor à l'Église anglicane St. Barnabas. Le programme comprend deux volets : le lunch communautaire mensuel et le programme de visites par les mamans.

Lunch communautaire mensuel : une fois par mois, les membres de la communauté sont invités à un lunch pour une somme modique. Tous les âges sont représentés. Nous nous intéressons spécialement aux familles avec des enfants. Beaucoup de ces enfants fréquentent le préscolaire du PCP le matin. Après le lunch nous présentons l'heure du conte, puis les enfants sont invités à aller rejoindre leurs parents et à choisir un livre à emporter. 92 livres ont été distribués en tout entre septembre et avril. De plus, quatre sacs de livres ont été remis aux parents de nourrissons.

Visites par les mamans : le projet prévoyait, pour les familles avec un nouveau-né, la visite d'une maman qui apporterait un livre et des renseignements et plus tard, un sac de livres. Malheureusement, ce projet n'a pas trop bien marché et

quelques livres seulement ont été offerts cette année.

-

Favoriser notre collaboration avec le CLSC de Lachine

Le Centre de rencontre de Duff Court a subi quelques changements au cours de l'année, en particulier l'emménagement dans des locaux récemment rénovés; en conséquence nos contacts sont restés limités. Nous avons cependant gardé le contact avec la directrice et son assistante. Quelques ateliers ont eu lieu et trois sacs de livres ont été distribués.

- **Continuer à faire pression sur la communauté et le gouvernement pour obtenir leur soutien**

Notre visibilité augmente dans la communauté. Nous avons pris part à la Table de concertation de Pierrefonds. Les politiciens locaux sont maintenant au courant de notre projet et de sa pertinence vis-à-vis certains objectifs gouvernementaux.

- **Recruter et former de nouveaux bénévoles**

Un atelier de formation pour les nouveaux bénévoles s'est tenu au début de l'automne. Nous avons maintenant une bénévole francophone pour la Clinique À-Ma-Baie et trois nouvelles bénévoles pour le Projet communautaire Pierrefonds, qui se sont très bien adaptées et enrichissent les programmes. Le Comité directeur a recruté une bénévole très compétente qui a présenté des ouvrages sur l'éducation préscolaire.

- **Créer le site Web de le goût de lire / born to read**

Ce site fonctionne depuis plusieurs mois et continue de s'enrichir.

Levée de fonds

Une présentation multimédia en automne a eu beaucoup de succès. Elle était basée sur le livre « God Bless the Gargoyles ». Myrna Guy, lectrice, et Bruce Wheatcroft, organiste, ont gracieusement offert leurs services, ce qui a permis des profits substantiels.

Nous sommes reconnaissants du soutien et de la générosité de la communauté en argent et en matériel :

- de l'Association des anciens du hockey de Pointe-Claire, don en argent
- de l'Église baptiste de Lakeside Heights, don en argent
- de Breakwater Resources Ltée, don en argent
- de Pierre Marsan, député de Robert Baldwin, et de Yolande James, députée de Nelligan, dons en argent
- De l'école primaire St. John Fisher, un don généreux de livres usagés en très bon état, pour les grands frères et sœurs.
- Campagne épistolaire aux particuliers (campagne annuelle de sollicitation de dons).

Autres activités

Nous sommes en pourparlers depuis plusieurs mois avec l'administration du

Centre d'apprentissage communautaire de Riverdale. Avec les conseils de la Bibliothèque enfantine de Montréal, le projet est maintenant en place pour trois sessions de *L'Heure des contes de Ma Mère l'Oye* au CAC de Riverdale. Chaque session sera de dix semaines, soit Automne/Hiver/Printemps. Le programme offre une formation pour un animateur de la communauté. Le programme bénéficiera en outre du soutien et des conseils de deux bibliothécaires bénévoles retraitées.

Nous avons pris contact avec Céline Beaudouin au sujet de **1, 2, 3, GO!** projet conjoint du CLSC et du Ministère des affaires sociales, destiné à favoriser le développement des préscolaires.

Notre projet, entièrement mené par des bénévoles, demeure florissant grâce à l'enthousiasme de ses participants. Leur mission est de répandre la bonne nouvelle que tout enfant naît avec le goût de lire.

Objectifs 2007-2008

- Continuer à soutenir le projet À-Ma-Baie
- Encourager le travail du personnel de Multi-ressources Cloverdale
- Enrichir le Projet communautaire Pierrefonds
- Continuer à favoriser la collaboration avec le CLSC Lachine (Duff Court)
- Renforcer notre présence à la Table de concertation enfance/famille
- Développer notre participation au Centre d'apprentissage communautaire Riverdale
- Poursuivre le recrutement et la formation de nouveaux bénévoles.